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علی ابدالی در همایش سیاست های پولی و ارزی:
برای تامین مالی بنگاه های کوچک و متوسط، باید دولت، بانک  ها و بنگاه ها ایفاء نقش کنند

مدیرعامل بانک سینا در سی ودومین همایش سالانه سیاست های پولی و ارزی با محوریت »اعتلای حکمرانی پولی و بانکی با نگاهی 
به اسناد بالادستی« که به میزبانی پژوهشکده پولی و بانکی برگزار شد با ارائه مقاله ای به تشریح راهکار برای توسعه و تأمین مالی 

بنگاه های کوچک و متوسط پرداخت.
به گزارش روابط عمومی بانک سینا، مدیرعامل بانک سینا در این نشست تخصصی مدل های توسعه اقتصادی را به سه گروه، 
1( توسعه اقتصادی از طریق بنگاه های کوچک و متوسط 2( توسعه اقتصادی از طریق بنگاه های بزرگ 3( مدل های اقتصادی 
ترکیبی، تقسیم کرد و گفت: هر کدام از مدل ها به طور متفاوتی در رشد، نوآوری، اشتغال، رقابت پذیری و نیز رشد اقتصادی 

کشورها نقش بسزایی داشته و اهمیت نسبی هریک بر اساس بلوغ اقتصادها تغییر می کند.
وی از بنگاه های کوچک و متوسط به عنوان موتور توسعه اقتصادی یاد کرد و گفت: بسته به ساختارهای هر کشور رویکردهای 

متفاوتی در پیش گرفته شده و تجربیات موفق متعددی در کشورها از منظر هر سه رویکرد وجود دارد.
ابدالی با بیان اینکه بنگاه های کوچک و متوسط بنا به ماهیت خود کانون های کارآفرینی و نوآوری هستند، تصریح کرد: این بنگاه ها 
به دلیل چابکی بالاتر، انعطاف پذیری بیشتر، بروکراسی کمتر و ریسک پذیری و سرمایه گذاری بیشتر برای تحقیق و توسعه، به عنوان مراکز رشد برای ایده ها، 
فناوری ها و مدل های کسب وکار جدید عمل می کنند. علی ابدالی برای رشد و توسعه بنگاه های کوچک و متوسط به سه نقش اشاره کردند، »نقش بنگاه ها« مبنی 
بر این که باید بنگاه های کوچک و متوسط فناوری های نوین و هوش مصنوعی را به عنوان زیرساختهای سخت بپذیرند و ارتقاء مهارتهای نیروی انسانی و مدیریت 

استعداد را به عنوان زیرساخت نرم مورد توجه قرار دهند.
مدیرعامل بانک سینا نقش نهادی دولت را در کمک به رفع چالش های موجود در تأمین مالی بنگاه های کوچک و متوسط حائز اهمیت دانست و گفت: از 
وظایف دولت می توان به تسهیل و با ثبات نمودن محیط  قانونی ونظارتی، ایجاد زیرساخت های اقتصادی مانند کاهش یا معافیت مالیاتی و تعویق بدهی، ارائه 
سازوکارهای انگیزشی و تشویقی برای بانک های عامل که بنگاه های کوچک و متوسط را تامین مالی می کنند بهبود مدیریت ریسک ناشی از تأمین مالی بنگاه  های 

کوچک و متوسط از طریق صدور ضمانت نامه و اعطای بودجه جهت پرداخت تسهیلات حمایتی و ظرفیت های بیمه ای و غیره اشاره کرد.
وی افزود نقش سوم هم مربوط به بانک ها است. بانکها باید با ارائه محصولات نوآورانه بنگاه ها را تامین مالی کنند.

گفتنی است، همایش سیاست های پولی و ارزی در سال های گذشته همواره به عنوان یکی از رویدادهای مهم نظام بانکی کشور، نقش مؤثری در جهت دهی 
به سیاست گذاری های کلان حوزه پولی و بانکی ایفا کرده است.

پیام دکتر محمد شریعتمداری در گرامی داشت روز ارتباطات و روابط عمومی
واقعه انقلاب ارتباطات و اطلاعات، شریف ترین رویداد در تاریخ زیست ملت هاست

روز ارتباطات، در خاطره نسل ما، نویدبخش طلوع عصری است که در آن، انسان بر فراز قله های بلند آگاهی و دانش ایستاده است.
 واقعه انقلاب ارتباطات و اطلاعات، شریف ترین رویداد در تاریخ زیست ملت هاست. چون از چشمه لایزال خلاقیت و اراده 

انسان ها برخاسته است.
عصر ارتباطات با تکیه بر بال قدرتمند فناوری های نوین، بنیان ها و ساختارهای جهان و روابط میان انسان ها و ملت ها را 
دگرگون ساخت.  جهانی نو خلق کرد که در آن، اعتبار جوامع و تأثیر انسان ها با عیار آگاهی و فضیلت دانایی سنجیده می شود.
جنبش سترگ ارتباطات، با آن که در مسیر خود دولت ها و ملت ها را با چالش ها، دغدغه ها و دشواری هایی روبه رو کرد، اما 
دریچه های بی شمار از فرصت  و توانمندی را به روی ملت ها گشود. چه فرصتی از این والاتر که در سایه این جنبش، دیوارهای 
ستبر انحصار دانش و اطلاعات فروریخت و مسیر سخت و پرهزینه دستیابی به گمشده دانش و تکنیک، بر انسان ها بسی سهل 
و آسان شد. باور کنیم که در جهانی چنین پرشتاب، داده ها و اطلاعات، مولفه اصلی قدرت است و تنها راه دستیابی به افق  های 

توسعه در گرو توانایی و خلاقیت ما درگردآوری، تحلیل، پردازش و به کارگیری هوشمندانه این داده ها است.
آینده سازمان ما در گرو فهم دقیق و عمیق فرصت های دنیای جدید و ایجاد ظرفیت ها و قابلیت های تخصصی برای بهره گیری به موقع از دستاوردها و امکانات 

دنیای ارتباطات و فناوری نوین است.
در این روز فرخنده، با نگاهی پرامید و تحسین آمیز، به همت مردان و زنانی که در عرصه ارتباطات و روابط عمومی، پرچم آگاهی و روشنگری را برافراشته اند، 
می نگرم. اما در عین حال معتقدم که حوزه روابط عمومی، برای آن که در تراز شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس بدرخشد، نیازمند دگرگونی بنیادین در همه 
ابعاد است. در این مسیر، دمیدن روح خلاقیت و پویایی، نه یک انتخاب، بلکه ضرورتی اجتناب ناپذیر است؛ ضرورتی که جز با تجهیز به دانش روز، آموختن 
مستمر، و بهره گیری از تکنیک های مراکز تخصصی روابط عمومی دنیای مدرن، تحقق نخواهد یافت. تسلط و آگاهی نسبت به کاربرد فناوری های نوین ارتباطی، 

به ویژه هوش مصنوعی، یک الزام غیرقابل انکار به شمار می آید.
روابط عمومی ما، علاوه بر تعامل با هزاران نیروی فعال در میادین پتروشیمی، باید به حفظ و پویایی سرمایه اجتماعی ۴۰ میلیون سهامدار شریف و ظرفیت 
چشمگیر باشگاه ورزشی بزرگ استقلال بیندیشد. با چنین پشتوانه ای، سازمان روابط عمومی گروه پتروشیمی خلیج فارس باید جغرافیا و گستره جدیدی از 
اثرگذاری ارتباطی را ترسیم کند؛ گستره ای که در آن، صدای صنعت، پژواک اعتماد و امید شود و با تکیه بر پیشرفته ترین ابزارهای انتقال پیام، به تعمیق منافع 

ملی و فرهنگ وفاداری سازمانی همت گمارد.

اخبارخبر

 تداوم فشار نقدینگی در شبکه بانکی
نرخ بهره کاهش یافت اما بالا ماند

اردیبهشت 1۴۰۴  در 2۴  بین بانکی  بهره  نرخ 
برای بیست و یکمین هفته پیاپی در کانال 23.۹ 

درصد تثبیت شد و به 23.۹۶ درصد رسید.
به گزارش اکوایران، بانک مرکزی در تازه ترین 
گزارش خود اعلام کرد که نرخ بهره بین بانکی در 
تاریخ 2۴ اردیبهشت 1۴۰۴ برای بیست و یکمین 
هفته متوالی در کانال 23.۹ درصد باقی مانده 
و با ثبت نرخ 23.۹۶ درصد، بار دیگر از تداوم 
فشارهای نقدینگی در نظام بانکی کشور خبر 

داده است.
بررسی روند نرخ بهره بین بانکی از 2۸ آذر 1۴۰3 
بازه ای  نرخ در  این  تا کنون نشان می دهد که 
محدود بین 23.۹3 تا 23.۹۸ درصد در نوسان 
را  بالا  سطح  در  نسبی  ثبات  این  است.  بوده 
می توان نشانه ای از تنگنای مالی در شبکه بانکی 
دانست؛ به ویژه آن که همزمان، بانک مرکزی از 
بانک ها انتظار افزایش حجم تسهیلات دهی را نیز 
داشته است. چنین شرایطی، بانک ها را از یک 
سو با تقاضای بیشتر برای پرداخت تسهیلات 
و از سوی دیگر با محدودیت در تامین منابع 

مواجه کرده است.
سه مسیر وام گیری بانک ها و افزایش نرخ در 

بازار بین بانکی
نرخ بهره بین بانکی، در واقع هزینه ای است 
که بانک ها برای وام گرفتن از یکدیگر یا از بانک 
مرکزی می پردازند. این نرخ را می توان به مثابه 
"قیمت پول" در بازار بین بانکی در نظر گرفت. 
بانک ها برای تأمین نیاز نقدینگی خود سه مسیر 
عمده پیش رو دارند: نخست، استفاده از عملیات 
بازار باز بانک مرکزی با سود سالانه 23 درصد و 
سررسید معمولاً یک هفته ای؛ دوم، وام گیری از 
بانک مرکزی در قالب بازار قاعده مند که در آن 
تسویه در بازه 2۴ تا ۴۸ ساعته انجام می شود 
و  است؛  درصد   2۴ حداکثر  آن  بهره  نرخ  و 
سوم، تأمین مالی از سایر بانک ها در بستر بازار 
بین بانکی که نرخ آن به صورت شناور بین 23 تا 

2۴ درصد متغیر است.
افزایش نرخ بهره در بازار بین بانکی نشانگر آن 
با مشکلات  تأمین منابع  بانک ها در  است که 
در  وضعیت  این  هستند.  روبه رو  فزاینده ای 
هفته های گذشته تشدید شده زیرا بانک مرکزی 
با تمامی درخواست های بانک ها برای دریافت 
منابع در عملیات بازار باز موافقت نکرده و همین 
مالی  تأمین  برای  بانک ها  تا  شده  موجب  امر 
به بازار بین بانکی رو بیاورند. افزایش تقاضا در 
این بازار منجر به رشد نرخ بهره شده که خود 
نظام  در  نقدینگی  کمبود  از  علامتی  می تواند 

بانکی باشد.
کنترل کوتاه مدت تورم، افزایش بلندمدت پایه 

پولی
دسترسی  کنترل  سیاست  کوتاه مدت،  در 
بانک ها به منابع از سوی بانک مرکزی می تواند 
به مهار رشد نقدینگی و تورم منجر شود. اما در 
بلندمدت، تداوم چنین سیاستی پایداری نخواهد 
داشت. چرا که در نهایت بانک مرکزی ناچار به 
تسویه بدهی های خود با بانک ها خواهد شد و 
این تسویه، به افزایش پایه پولی و به تبع آن، 

جهش نقدینگی و تورم خواهد انجامید.
که  است  آن  از  حاکی  آمارها  جدیدترین 
 2۴ به  منتهی  هفته  در  بین بانکی  بهره  نرخ 
به 23.۹۶ درصد  اندکی کاهش  با  اردیبهشت 
رسیده است. به نظر می رسد این کاهش نسبی 
مرکزی  بانک  موافقت  میزان  افزایش  از  ناشی 
با درخواست های بانک ها در بازار باز باشد. در 
همین هفته، بانک مرکزی با حدود ۸۰ درصد از 
درخواست ها برای تأمین منابع در قالب توافق 
بازخرید موافقت کرد و برای نخستین بار در سال 
جاری، حجم اعتبارات پرداختی در این قالب به 

3۰۰ هزار میلیارد تومان )3۰۰ همت( رسید.
این روند نشان می دهد که اگرچه بانک مرکزی 
همچنان در تلاش برای کنترل نقدینگی است، 
اما تحت فشار تقاضای بالای شبکه بانکی ناگزیر 
از افزایش حمایت های نقدی شده که در صورت 
استمرار، می تواند زمینه ساز رشد نقدینگی در 

ماه های آتی باشد.

مدیرعامل بانک سپه روز جهانی 
ارتباطات و روابط عمومی را تبریک 

گفت
سپه  بانک  مدیرعامل  ابراهیمی  اله  آیت  دکتر 
در پیامی فرارسیدن روز جهانی ارتباطات و روابط 
عمومی را به کارکنان روابط عمومی بانک در سطح 
ستاد و مناطق سراسر کشور و تمامی فعالان و 

دست اندرکاران این عرصه تبریک گفت.
سپه  بانک  مدیرعامل  ابراهیمی  اله  آیت  دکتر 
در پیامی فرارسیدن روز جهانی ارتباطات و روابط 
عمومی را به کارکنان روابط عمومی بانک در سطح 
فعالان  و تمامی  کشور  سراسر  و مناطق  ستاد 

و دست اندرکاران این عرصه تبریک گفت.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه، در متن 

این پیام آمده است: بسم الله الرحمن الرحیم
ارتباطات  روز  ماه  اردیبهشت  و هفتم  بیست 
تجلیل  برای  ارزشمندی  فرصت  عمومی  و روابط 
از همکاران گرانقدرم در روابط عمومی بانک سپه 
و تمامی تلاشگران، صاحبنظران، اساتید و دست 
اندرکاران این عرصه در جای جای میهن عزیزمان 
است. روابط عمومی به عنوان محور اصلی تعاملات 
سازمانی، نقش بسیار مهمی در شکل دهی به افکار 
عمومی، برقراری ارتباط موثر با مخاطبان، ایجاد 
اعتماد و اطمینان برای ذینفعان، تقویت همدلی 
میان کارکنان و ارتقاء وجهه و برند بانک دارد. بی 
تردید شناخت و بکارگیری ابزارهای نوین و کارآمد 
انسانی  سرمایه  از  برخورداری  ارتباطات،  حوزه 
مسلط به سواد رسانه ای و تبلیغات و بهره گیری 
از  یکی  صنعت،  هنر  این  نوآورانه  ایده های  از 
مولفه های اصلی دوام و بقاء سازمان ها در فضای 
رقابتی حال حاضر می باشد. امید است در سالی 
که به نام »سرمایه گذاری برای تولید« مزین شده، 
فعالان عرصه قلم و رسانه به عنوان یکی از ارکان 
آگاهی بخشی  اطلاع رسانی،  در  و تاثیر گذار  مهم 
و امید آفرینی، بیش از گذشته در راستای اهداف 
ایران  اسلامی  جمهوری  مقدس  نظام  کلان 
و شکوفایی اقتصادی کشور گام بردارند. با تقدیر 
و تشکر از زحمات و خدمات تمامی تلاشگران حوزه 
ارتباطات و روابط عمومی بانک یکصد ساله سپه 
و با امید به آینده روشن تر نخستین بانک ایرانی 
در دومین سده فعالیت خویش، برای همه شما 
گرامیان از پیشگاه پروردگار متعال آرزوی بهروزی، 

سربلندی و توفیقات روزافزون دارم.

حسین گروسی: منطقه آزاد ماکو 
آماده ورود به مگاپروژه هاست

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو با اشاره به 
اقدامات زیربنایی انجام شده، از آمادگی این منطقه 
برای اجرای پروژه های بزرگ ملی و بین المللی خبر 

داد.
شورای  جلسه  در  شنبه  روز  گروسی  حسین 
با  ماکو،  آزاد  منطقه  مدیران سازمان  و  معاونین 
تبریک روز روابط عمومی، نقش اطلاع رسانی مؤثر 
و به موقع را در خنثی سازی فضاسازی های دشمنان 
و تقویت امید عمومی مهم دانست و گفت: علیرغم 
تحریم ها و فشارهای اقتصادی، اقدامات ارزشمندی 
در کشور انجام شده که نیازمند تبیین و بازنمایی 
گسترده است. وی با اشاره به جشن قهرمانی تیم 
فوتبال تراکتور و حضور بیش از 1۰۰ هزار نفر در 
استادیوم یادگار امام تبریز، این رویداد را مظهر 
انسجام اجتماعی و ظرفیت های فرهنگی شمال غرب 
الگوی مصرف  اصلاح  کرد. گروسی  عنوان  کشور 
انرژی را راهکاری مهم برای کاهش ناترازی برق در 
کشور دانست و گفت:  پروژه های ملی همچون 
خط آهن تبریز ـ چشمه ثریا به جد پیگیری می 
شود و پس از سال ها، توافقنامه آن با مشارکت 
کنسرسیوم ایران، روسیه، ترکیه و چین امضا شده 
و مراحل تملک اراضی در آینده نزدیک آغاز خواهد 
شد. مدیرعامل منطقه آزاد ماکو با اشاره به جایگاه 
نخست این منطقه در تولید آبزیان میان مناطق 
غیرساحلی کشور، افزود: در دیدار با معاون وزیر 
بر  کشور،  دامپزشکی  رئیس  و  کشاورزی  جهاد 
ظرفیت ماکو در حوزه شیلات و دامپروری تأکید 
شد. وی همچنین از پیگیری برای گسترش محدوده 
تردد خودروهای پلاک منطقه آزاد تا مرکز استان 
به  تبدیل شدن  قابلیت  ماکو  گفت:  و  داد  خبر 
هاب خودرویی شمال غرب کشور را دارد و در قالب 
طرح تفصیلی باید برای افزایش درآمدهای پایدار 
تدابیر ویژه ای اندیشیده شود. گروسی با اشاره به 
میزبانی ماکو از دومین اجلاس دیپلماسی اقتصادی 
و نمایندگان کشورهای عضو اکو در خردادماه، این 
رویداد را فرصتی برای معرفی قابلیت های منطقه و 
جذب سرمایه گذاران خارجی برشمرد و افزود: همه 
اکو در  برای حضور سرمایه گذاران  قانونی  مزایای 
ماکو فراهم است. وی در پایان با تأکید بر روحیه 
سازمانی و تعهد فردی اظهار کرد: باید با غیرت و 
مسئولیت پذیری، همه توان خود را برای توسعه این 

منطقه راهبردی به کار گیریم.

ادبیات سیاسی  ناترازی، واژه ای که مدتی است به 
ایران راه یافته است، هر روز ابعادی بزرگ تر از گذشته 
را از ان خود می کند . اقتصاد ایران درگیرو دار بحرانی 
درصدی  هشت  رشد  انرژی  کمبود  از  ناشی  جدی 
این ها  همه ی  و  است  کرده  برنامه ریزی  را  اقتصادی 
سبب شده است تصویر تجحقق برنامه های از پیش 

تعیین شده تا حد زیادی مخدوش باشد .
دانشگاه  برق  دانشکده  تمام  استاد  اورعی،  هاشم   
صنعتی شریف و مهدی عرب صادق کارشناس برق در 
میزگردی در خصوص بررسی ابعاد ناترازی در خبرآنلاین 
به میزبانی زهرا علی اکبری این مساله را مورد بررسی قرار 
داده اند. هاشم اورعی در این نشست با تاکید بر این که 
ان چه در ایران امروز حادث شده است، ناترازی نیست 
بلکه برای توصیف ان باید از لفظ ورشکستگی استفاده 

کرد، گفت: باید ریشه های این ناترازی مشخص شود.
بیش  ایران  در  برق  ورشکستگی  کرد:  تاکید  وی 
بی کفایتی  به  باشد،  اقتصادی  رشد  نتیجه  آن که  از 
مدیریتی، وابستگی شدید به گاز و ضعف در توسعه 
زیرساخت ها برمی گردد. با این حال عرب صادق ریشه 
بحران را در سیاست های اشتباه از سال ۸3 و ناکارآمدی 
نیروگاه ها می داند و هشدار می دهد اگر این روند اصلاح 
نشود، کشور وارد فاجعه انرژی می شود. قسمت اول 
این نشست در پی می آید و قسمت دوم در روزهای 

آتی منتشر خواهد شد:
- این میزگرد در حالی برگزار می شود که شهروندان 
هر روز با دریافت پیامکی از ساعت قطع برق مطلع 
می شوند . برخی هشدار می دهند تداوم این روند و عدم 
تغییر در سیاست ها می تواند منجر به تعمیق بحران و 
افزایش ساعات بی برقی در ایران شود. آیا نشانه هایی از 

تغییر رویکرد در سیاست گذاری ها مشاهده می کنید؟
اورعی: من در ابتدای بحث تذکری باید بدهم. این 
 . بر می گردد  استفاده  به دایره ی واژگانی مورد  تذکر 
می گویند ناترازی تا زشتی ماجرا را پنهان کنند در حالی 
که این ورشکستگی است. من واژه ی ناترازی را درست 
نمی دانم اما فعلا به خودم اجازه می دهم از این واژه 
استفاده کنم اما بیاییم ببینیم ریشه ی ناترازی چیست 
تا بعد درباره رویکردها صحبت کنیم. یک نکته وجود 
دارد این که پیش از انقلاب نیز ایران در دوره ای با قطع 
برق روبه رو بود . ریشه ی قطع برق در ان دوره با این 
دوره تفاوت اساسی داشت . در ان دوره رشد سریع 
اقتصادی عامل مهم قطع برق بود اما در یکی دو دهه ی 
اقتصادی سریع  رشد  از  ناشی  برق  قطع  اتفاقا  اخیر 
نیست و علت آن به اقتصاد برق برمی گردد . قطعا 
قیمت گذاری غلط یکی از دلایل مهم می تواند باشد . 
تحریم ها و محدودیت های مالی هم تاثیرگذار در این 
ماجرا هستند . البته عدم دسترسی به فناوری روز هم 
بی تاثیر نیست. حالا ما دلایل مختلف را می شماریم اما 
از نظر من این ها بخشی از ماجرا هستند. علت العلل 

این وضعیت بی کفایتی مدیریتی برمی گردد .   
همیشه  محدودی  عده ی  یک  قبل  دهه  سه  دو  از 
مسئول تامین برق کشور بودند اما هیچ وقت نتوانستند 
برنامه ریزی صحیح کنند و اطلاعات دقیق بدهند . کمبود 
برق چیزی نیست که یک شبه اتفاق بیفتد. من همواره 
شبه  یک  ارومیه  دریاچه  گفتند  که  می افتم  این  یاد 
خشک شد. این اتفاقات یک شبه رخ نمی دهند. انتظار 
من به عنوان یک شهروند این است که برنامه ریزی باید 
طوری باشد که ما از سال ها پیش بدانیم در این تاریخ 
نتیجه  و در  برق روبه رو هستیم  این میزان کمبود  با 
برنامه ریزی دقیق و درست داشته باشیم تا مشکل را رفع 
کنیم اما اصلا چنین نگاهی وجود ندارد. ما در دهه ی 
شصت برق آبی را مورد توجه قرار دادیم و بعد گاز را ماده 
اولیه ی تامین برق گذاشتیم اما وقتی به سبد برق نگاه 
می کنیم می بینیم وابستگی برق ما در درجه ی اول به 
گاز است و در درجه ی دوم به آب. حالا نکته چیست؟ 
این که ما نه گاز به اندازه ی کافی داریم نه آب. این یعنی 
برنامه ریزی دقیقی وجود ندارد. خود مدیرعامل توانیر 
اعلام کرده است ما امسال نمی توانیم انتظار تولید برق 
ابی داشته باشیم چون محدودیت آبی داریم . چند روز 
قبل شنیدم مجبور شدند به دلیل محدودیت آبی در 
حال استفاده از آب پشت سد هستند و در نتیجه در 
دوران اوج مصرف ممکن است با بحران روبه رو شویم 
. اگر این طور جلو برویم تیر و مرداد چه می شود؟ لذا 
عده ای دور هم جمع شدند و شرایط را به این جا رساندند 
و ما انتظار داریم همین ها مساله را حل کنند که بعید 
به نظر می رسد . پس دلیل اول مدیریتی است و دومین 
دلیل هم همان طور که گفتم به موضوع اقتصاد برق 
برمی گردد . یعنی برق دولتی. برق در کشور ما دولتی 
است یعنی بخش خصوصی فعالیت ندارد حتی اگر اسم 
خصوصی را روی آن بگذاریم به معنای واقعی کلمه 
خصوصی نیستند . از برق دولتی چیزی جز خاموشی 
بیرون نمی اید . باید قبول کنیم دولت برای تامین برق 
پایدار باید درست از اصرار بر اربابیت و این که همه چیز 
دست خودش باشد، بردارد . چیزی بیشتر از پنجاه هزار 
نفر مامور دولت در سطح کشور نشسته اند و نتیجه اش 
این وضعیتی است که داریم می بینیم . این دیگر توضیح 
دولتی  بر  اصرار  ما  که  مادامی   . نمی خواهد  بیشتر 

بودن کامل بخش برق داشته باشیم نمی توانیم انتظار 
داشته باشیم که شرایط درست شود. با کمال تاسف من 
پیش بینی می کنم اوضاع بدتر هم شود. من ناترازی در 
بخش برق را هنوز فزاینده می بینم چون مدیرعامل توانیر 
در هجده فروردین اعلام کرد در روزهای آغازین سال 
جاری میزان رشد تقاضا نسبت به تولید در دوره مشابه 
سال قبل ۶.۹ درصد افزایش پیدا کرد. طبیعی است 
که ما امکان افزایش این میزان ظرفیت را نداریم. طبق 
آخرین امار تفصیلی منتشر شده متعلق به سال 1۴۰2 
ما چهار هزار و شش مگاوات افزایش تقاضا داشتیم و در 
همان سال و همان دوره فقط در پیک مصرف ظرفیت 
تولید ما 1221 مگاوات بالا رفته است. پس تولید کمتر از 
یک سوم تقاضا محقق شده و با کنار هم گذاشتن این ها 
می بینیم نه تنها مشکل بسیار جدی و بحران داریم بلکه 

هنوز نمی بینم که شیب منفی بحران کم شده باشد.
عرب صادق: ناترازی انرژی در ایران به مرحله بحران 
رسیده است. من هم ترجیح می دهم رشه ی ناترازی را 
مورد اشاره قرار دهم. به نظر من ناترازی طی دو پله 
اتفاق افتاد . یادتان باشد سال 13۸3 پله اول طی شد. 
طرحی مصوب شد با عنوان عیدی مجلس به مردم 

ایران.
 اورعی: کاملا درست است. 

عرب صادق: در سال 13۸3 و در مجلس هفتم آقای 
به  قیمت ها  تثبیت  عنوان  با  را  طرحی  توکلی  احمد 
مجلس بردند و این طرح به تصویب رسید. این طرح 
در حقیقت با هدف سرکوب دستوری قیمت های انرژی 
به تصویب رسید و به نوعی نخستین ضربه جدی به 
ساختار انرژی کشور وارد شد. ضربه دوم در سال 13۸۹ 
و با اجرای طرح هدفمندی یارانه ها به بخش انرژی وارد 
شد؛ جایی که بخشی قابل توجه از درآمدهای حاصل 
از فروش انرژی الزاماً به حساب هدفمندی واریز شد. 
به این ترتیب، دو ضربه اساسی در سال های ۸3 و ۸۹ 
از سوی مجلس و دولت، وضعیت انرژی کشور را به 

بحرانی کشاند که امروز شاهد آن هستیم.
کردند  اشاره  دکتر  آقای  که  همان طور  متاسفانه 
ما  ماجراست،  تخفیف  "ناترازی"  واژه ی  از  استفاده 
اکنون بدون تعارف درمرحله بحران انرژی قرار داریم 
و اگر اوضاع را کنترل نکنیم، به سمت فاجعه انرژی 
پیش خواهیم رفت. ما سال هاست وزیر نیرو در کشور 
نداریم . وزیر مدیریت خاموشی داریم به اسم مدیریت 
مصرف . وزیر نیروی ما سال هاست وظیفه اش مدیریت 
خاموشی است. اشاره کردند 12۰۰ مگاوات طی سال 
1۴۰2 اضافه شد و در سال 1۴۰3 هم 21۸۶ مگاوات به 

ظرفیت برق کشور افزوده شده است.
کل ظرفیت منصوبه ی نیروگاهی ما ۹۴ هزار و پانصد 
ما  منصوبه ی  ظرفیت  عملی  قدرت  است.  مگاوات 
کفایت می کند اما ناکارامدی سیستم نیروگاهی ما باعث 
ایجاد این وضعیت شده است. گرچه دوستان محترم 
وزارت نیرو ادعای راندمان 3۹ درصد دارند محاسبات 
واقعی نشان می دهد این عدد بسیار پایین تر است. 
بگذارید یک آمار بدهم. در سال 1۴۰2 حدود ۷۹ میلیارد 
مترمکعب گاز و 11 میلیون لیتر گازوئیل . ۶.۷ میلیون 
نیروگاه ها مصرف شده  در  مازوت  یا  کوره  نفت  لیتر 
است. با راندمان جهانی، باید به ازای هر مترمکعب 
دریافت  انرژی  توان  باید  ساعت  کیلووات   ۴.3 گاز 
کنید، اما اتفاقی که در کشور ما افتاده این است که اگر 
در دنیا 1۰2۸ میلیارد مترمکعب گاز برای تولید هفت 
هزار تراوات ساعت انرژی خرج می شود، در کشور ما 
۸۰ میلیارد مترمکعب گاز مصرف می کنیم برای تولید 
تراوات ساعت 2۴۰ تا 2۵۰ تراوات ساعت برق. این یعنی 
راندمان واقعی نیروگاه های ما به سختی به ۶۰ درصد 

راندمان نیروگاه های جهانی می رسد.
اما  ندارد  مشکلی  منصوبه  جهت  به  ما  وضعیت 
رئیسی  آقای  دولت  ببینید  است.  آمار  این  مشکل 
کرد.  انرژی کشور شلیک  و  به صنعت  را  تیرخلاص 
بررسی  تا سال 1۴۰2  از سال ۹۸  را  خاموشی صنایع 
کنید و ببینید چقدر خسارت به ما وارد شده است. 
وزارت  که  است  است  ماجرا  دردناک  نکته  متاسفانه 
نیروی دولت فعلی هم  مسیر تخریبی دولت پیشین را 
به بدترین شکل ممکن دنبال می کند. این برنامه هفتم 
ماست. اگر برنامه ی هفتم صد در صد هم اجرا شود 
ما بالغ بر سی هزار مگاوات باز ناترازی خواهیم داشت 
. در تابستان پیش رو هم وضع بد است . از همین 
اغاز شده است  بهار است خاموشی صنایع  حالا که 
. ما در تابستان با خاموشی عظیمی روبه رو هستیم. 
فقط یک نکته هم اقای اروعی اشاره کردند که من لازم 
می بینم توضیح بدهم . طبق گزارش های تایید شده ۷۰ 
درصد سرمایه گذاری نیروگاهی کشور در اختیار بخش 
خصوصی است. مساله ی ما بخش خصوصی نیست . 

مساله ی ما برق دولتی نیست.
- منظور شما از خصوصی بودن نیروگاه ها چیست؟ 
این نیروگاه ها در اختیار بخش خصوصی واقعی است یا 

در اختیار بخش خصولتی؟
عرب صادق: خصولتی ها.

نیروگاه ها  درصد  هفتاد  بگوییم  نمی شود  پس   -
خصوصی هستند.

برق  بحران  اورعی:  روست/  پیش  سخت  تابستان 
از  عرب صادق:  است؛/  مدیریتی  بی کفایتی  از  ناشی 
دبش  چای  از  بزرگتر  رانتی  تجدیدپذیر  نیروگاه های 

درمی آید
بخش  کدام  که  است  همین  مساله  بله  اورعی: 

خصوصی؟ همین که دست دولت نباشد کافی است؟
است  این  منظورم  موافقم.  هم  بنده  عرب صادق: 
حضور  بلکه  نیست،  بودن  دولتی  اصلی  مشکل 
خصولتی ها و بنیادهایی است که تخصصی در این حوزه 
ندارند. امروز نهادهایی مانند بنیاد شهید و بنیادهای 
مختلف دیگر نیروگاه های بزرگ در اختیار دارند بدون 
آن که تخصص یا کارآمدی لازم را داشته باشند. همین 
مسئله باعث شده از ۹۵ هزار مگاوات ظرفیت منصوبه، 
تنها ۶2 هزار مگاوات تولید واقعی برق داشته باشیم که 
این فاجعه است چرا که خصولتی ها در بخش تولید 
این منحنی نگران کننده ی رشد  انرژی اهلیت ندارند. 
اقتصادی ما ناشی از همین موضوع است. ادامه ی این 
روند ما را در چرخه ی معیوبی قرار می دهد و اگر نتوانیم 
به فاز بازیابی برسیم و تاب آوری مان دچار خدشه شود، 
آسیب جدی می بینیم. این آبروریزی است که بعد از 
بیست و دو سال در کشور با این همه زیرساخت های 
صنعتی موجود و ... به این فاجعه دچار شویم. در 
کمال تاسف ما صنایعی در کشور داریم با راندمان زیر 
ده درصد. یعنی مالک کارخانه به علت این که انرژی 
رانتی و رایگان دارد، فعالیت می کند. صنعت ما در این 
وضعیت سیمان تولید نمی کند، پلیمر و فولاد و ... 
تولید نمی کند بلکه انرژی رانتی را صادر می کند و این 

شرایط ایجاد می شود.
- امروزه توسعه ی نیروگاه های تجدیدپذیر به عنوان 
راهکاری برای حل این بحران معرفی می شوند. به نظر 

شما این طرح می تواند نجات بخش باشد؟
عرب صادق: اگر انرژی تجدید پذیر را برای رفع ناترازی 
از  ببینیم  با آن روبه  رو هستیم  2۴ هزار مگاواتی که 
بحران به سمت فاجعه می شویم . انرژی تجدید پذیر 
بحرانی بالاتر از چای دبش در این کشور ایجاد می کند. 
ضمن احترام به همه ی فعالان حوزه ی نیروگاهی، باید 

بگوییم در این بین افرادی که اهلیت و تحصص ندارند 
با ولع زمین خواری و ارزخواری وارد گرفتن مجوز شده اند 
و یک مگاواتش هم وارد مدار نمی شه و کشور را در 
برنامه ریزی دچار خدشه می کند . وقتی من می گویم 
صد مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر در این نقطه تاسیس 
می کنم، یعنی شبکه را فریز می کنم تا این ظرفیت وارد 
شود. توسعه بی ضابطه نیروگاه های خورشیدی بدون 
هماهنگی با نیاز شبکه، ظرفیت انتقال برق را از بین 
می برد و کشور را با مشکلات جدی تری روبه رو خواهد 
کرد. این روند نه تنها کمکی به رفع بحران نمی کند، بلکه 

زمینه ساز بی نظمی های جدید خواهد شد.
شرکت های زیادی می شناسم که نیاز به سوله سازی 
و ... داشتند. تا سه مگاوات ارزیابی صلاحیت متقاضی 
نیروگاه ضروری نیست. همه ی این ها بیدار شدند تا 
موافقت اصولی و جواز تاسیس را دریافت کنند و زمین 
را تصاحب کنند تا نیازهای سوله سازی را مرتفع کنند. 
حالا اگر پنل خورشیدی آوردند که بهتر اگر هم نیاوردند 

که زمین و ارز را ردیافت کرده اند.
با  کنم.  اشاره  این جا  را  نکته ای  هم  من  اورعی: 
وجود اینکه من اعتقاد راسخی به توسعه انرژی های 
نظر  مد  که  شیوه ای  به  قادل  اما  دارم،  تجدیدپذیر 
دااریم نیستم. ما 2۰ تا 3۰ سال کار رارها کردیم و حالا 
می خواهیم یک دفعه همه چیز را کنار بگذاریم و کل 
حل  خورشیدی  انرژی  با  فقط  را  کشور  برق  مشکل 
کنیم. این روش در هیچ جای دنیا تجربه نشده است. 
کشوری که طبق آمار وزارت نیرو در سال 1۴۰3 تنها ۷ 
دهم درصد از برق مصرفی اش از انرژی های تجدیدپذیر 
تأمین شده، چطور می تواند تا پایان دولت سی هزار 
مگاوات تجدیدپذیر را به مدار بیاورد؟  این ها فراتر از 
شعار نیست . این کار الزاماتی دارد و از همه مهم تر 
اینکه  یعنی  برنامه  واقعی است.  برنامه ریزی  نیازمند 
شرایط و امکانات را در نظر بگیریم و طرح واقعی تدوین 

کنیم، اما من چنین برنامه ای نمی بینم.
اما  راستا صادر شده  این  در  متعددی  - مجوزهای 
صادره  مجوزهای  میزان  با  تطابقی  منصوبه  ظرفیت 

ندارد.
اورعی: بله درست است. 3۴ هزار مگاوات پروانه برای 
انرژی تجدیدپذیر صادر شده، اما با کمال تاسف در 
اول عمر دولت چهاردهم،متوسط ظرفیت  هفت ماه 
این  است.  بوده  مگاوات   ۵۷ فقط  ماه  در  منصوبه 
ارقام نشان می دهد ارزش این مجوزها به اندازه همان 
کاغذهایی است که روی آن ها نوشته شده، چون عملاً 
اتفاقی نیفتاده. تقسیم کنید ببینید چقدر طول می کشه 

که این نیروگاه ها اضافه شود.
- دولت سیزدهم هم این ادعا را داشت که ظرف سه 

سال نیروگاه های تجدیدپذیر را وارد مدار خواهند کرد.
اورعی: مشکل از ماست نه از انرژی تجدیدپذیر. این 
عدد و رقم های نجومی بی پایه اند. این موضوع به دولت 
سیزدهم و چهاردهم محدود نمی شود؛ در برنامه های 
پنجم، ششم، هفتم و شورای عالی انرژی هم همیشه 
همین وعده های 1۰ هزار، 2۰ هزار و 3۰ هزار مگاوات 

مطرح بوده اما یک قدم هم برنداشته ایم.
حقیقت این است که کشورها ما ظرفیت های قابل 
توجهی در بخش بادی و خورشیدی دارد. مسئولان ما 
به صورت واقعی اعتقادی به تجدیدپذیر ندارند. این ها 
مد است. سیاسی کاری است. من بیم آن را دارم که 
همان  شود.  تجدیدپذیر  دکان  به  تبدیل  شرایط  این 
چیزی که آقای عرب صادق گفت و در نهایت نتیجه این 
شود که ارنژی تنجدیدپذیر نمی تواند گرهی از مشکلات 
کشور باز کند. ما یا بلد نیستیم یا روشی را می رویم که 

منافع شخصی بر منافع ملی ارجحیت دارد.

ریشه های ناترازی های انرژی بررسی شد

کوچ»سختی« از زمستان به تابستان!
گروه اقتصاد - ناترازی برق حالا به معضلی مهم برای اقتصاد و اجتماع ایران بدل شده است. قطع برنامه ریزی شده ی برق اقدامی است که جای خود را به 

تامین برق برای شهروندان داده است.

اورعی: حقیقت 
این است که 

کشورها ما 
ظرفیت های 
قابل توجهی 

در بخش بادی 
و خورشیدی 

دارد. مسئولان 
ما به صورت 

واقعی اعتقادی 
به تجدیدپذیر 
ندارند. این ها 

مد است. 
سیاسی کاری 

است


